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ACTA DE LA SESSIÓ ORDINÀRIA 
DEL PLE DE L’AJUNTAMENT 
DE 5 DE SETEMBRE DE 2005 

Lloc de la reunió:  Bunyola, Sala d’Actes de la Casa Consistorial 
Data:  5 de setembre de 2005 
Hora de començament:  20:00 hores 
Hora d’acabament:  22:20 hores 
President:  Maria Cabot Payeras 
Membres presents:  Miquel Mateu Roig 

Cristina Munar Prats 
Francisco Sastre Vera 
Rubén de Enrique Llull 
Gabriel Batle Quetglas 
Pedro Martorell Pascual 
José Ibáñez Sánchez 
Miquel Negre Cabot 
Pere Joan Sabater Gamundí 
Sebastià Mateu Balle 
Bartomeu Togores Solivellas 
Guillem Riera Colom 

Caràcter de la sessió:  Ordinari 
Convocatòria:  Primera 
Secretari:  Maria del Mar Gual Bigas 

1.  APROVACIÓ,  SI  S’ESCAU,  DE  LES  ACTES  DE  LA  SESSIÓ 
ORDINÀRIA  DE  4  DE  JULIOL  DE  2005  I  DE  LA  SESSIÓ 
EXTRAORDINÀRIA DE 23 DE JUNY DE 2005 

Es  sotmet  a  votació  l’acta  de  la  sessió  ordinària  de  4  de  juliol  de  2005,  i 
s’aprova per unanimitat. 

Es sotmet a votació l’acta de la sessió extraordinària de 23 de  juny de 2005 i 
s’aprova per unanimitat sense el vot de la Sra. Munar, que no era present en 
aquella sessió. 

2.  PROPOSTA  DE  LA  COMISSIÓ  INFORMATIVA  GENERAL  SOBRE 
L’APROVACIÓ  DE  L’ADDENDA  AL  CONVENI  DE  14  DE  MAIG  DE 
2003, SIGNAT ENTRE LA CONSELLERIA D’EDUCACIÓ  I CULTURA 
DEL  GOVERN  DE  LES  ILLES  BALEARS  I  L’AJUNTAMENT  DE 
BUNYOLA PER A LA REALITZACIÓ DE LES OBRES D’AMPLIACIÓ 
DEL COL∙LEGI PÚBLIC MESTRE COLOM. 

La  Sra.  Batlessa  dóna  compte  de  la  proposta  de  la  Comissió  Informativa 
General que diu:
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“Vista  l’addenda  al  conveni  de  data  14  de  maig  de  2003,  signat  entre  la  Conselleria 
d’Educació  i Cultura del Govern de  les  Illes Balears  i  l’Ajuntament de Bunyola per a  la 
realització de les obres d’ampliació del col∙legi públic Mestre Colom. 

Atès que  la clàusula segona de  l’esmentat  conveni disposa que, en el  cas que  hi hagi 
modificacions a conseqüència de deficiències manifestes en  la redacció del projecte,  la 
despesa  correspondria  a  la  Conselleria  d’Educació  i  Cultura  i  que  en  el  supòsit  de 
modificació  del  contracte  que  impliqui  augment  de  despesa,  s’hauria  d’instrumentar 
mitjançant addenda en la qual es concretaria el cost de la modificació. 

Atès que dita addenda, en la qual es contempla la modificació del projecte de les obres 
objecte del present conveni, fou aprovada pel Consell de Govern de les Illes Balears en 
sessió celebrada dia 15 d’abril de 2005. 

Es proposa al Ple de l’Ajuntament de Bunyola l’adopció del següent acord: 

1r.  Aprovar  l’addenda  al Conveni  de  14  de maig  de  2003,  signat  entre  la Conselleria 
d’Educació  i Cultura del Govern de  les  Illes Balears  i  l’Ajuntament de Bunyola per a  la 
realització de les obres d’ampliació del col∙legi públic Mestre Colom. 

2n.  Facultar  a  la  senyora  batlessa,  per  a  que  en  nom  i  representació  de  l’ajuntament 
procedeixi a la signatura de l’esmentada addenda, que s’adjunta.” 

La  Sra.  Batlessa  diu  que  l’addenda  és  a  dins  l’expedient.  Explica  que  l’addenda  fa 
referència a una obra no contemplada dins el projecte inicial, aquesta obra és el mur de 
contenció. Comenta que una vegada aprovat el projecte, es va comprovar  “in situ” que 
l’obra no es podia dur a terme si aquest mur de contenció no es feia. I que l’aportació de 
la Conselleria s’ha  retardat perquè el mur de contenció  tenia un cost bastant elevat. A 
causa de l’alt preu, la Conselleria va demanar a l’Ajuntament si podria assumir el cost de 
folrar de pedra aquest mur, i l’Ajuntament va acceptar. 

Es sotmet a votació l’aprovació de l’addenda, i s’aprova per unanimitat. 

La Sra. Batlessa explica,  com es  pot  veure a  dins  l’expedient  i  com  ja  es  va 
dictaminar a la Comissió Informativa General passada, dia 15 d’abril el Consell 
de Govern va aprovar aquesta addenda al conveni de 14 de maig de 2003, on 
es  contempla  la  modificació  del  mur  de  contenció  de  terres  que  garanteix 
l’estabilitat del replanat on es situa el pati i l’edifici projectat. El projecte original 
estava previst amb un marge existent però el mal estat d’aquest marge va fer 
inviable  aquesta  solució.  El  pressupost  aprovat  de  l’addenda  puja  a 
114.455,75€. 

El  Sr. Mateu Roig  està  d’acord  amb  l’addenda  del  conveni  i  s’alegra  de  què 
l’obra  es  pugui  finalitzar.  Agraeix  també  la  bona  disposició  de  la  Conselleria 
d’Educació,  que  ha  incrementat  la  inversió  inicial  per  tal  de  què  l’Escola  es 
pugui acabar. 

El Sr. Riera diu que enlloc d’anar fent afegits a l’escola actual, el que s’hauria 
de fer és plantejarse trobar un nou emplaçament per a un nou centre escolar 
que pugui cobrir  les necessitats de Primària  i Secundària, perquè en un  futur 
farà falta més espai. Pensa, en nom del seu grup, que s’hauria de plantejar una 
alternativa a mig termini a aquesta situació actual. Diu que votaran a favor. 

El Sr. Sabater afirma que el seu grup sempre ha votat  favorablement aquests 
temes. Agraeix a aquelles persones que desinteressadament han  fet possible 
que aquest centre escolar pugui  tenir aquesta ampliació. Quant a allò que ha
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comentat el representant d’UM, diu que ja s’ha plantejat altres vegades. I que hi 
ha  l’oportunitat  amb  les  NNSS  de  requalificar  terrenys  amb  aquesta  finalitat. 
Pensa  que  una  escola  de  secundària  és  tant  o  més  necessària  que  una  de 
primària. 

El Sr. Mateu Balle  felicita  a  tots  per  l’arribada  de  l’addenda,  encara  que hagi 
arribat un poc tard perquè l’obra ja està feta. S’adhereix a l’opinió del Sr. Riera, 
quant a allò de què aquesta escola és i sempre ha estat una escola d’afegits. 
Recorda que,  en  els  temps  en  què  el  Sr. Mateu Roig  era  Batle  i  amb  el  vot 
favorable del PSM, es va signar un conveni amb un particular per a la cessió 
d’uns terrenys que en un principi servirien per a ampliar l’escola, i després per 
fer un polisportiu que finalment es va traslladar a Son Serra. D’aquells terrenys 
es varen usar  tan sols uns metres per a ampliar l’escola. Comenta que a una 
reunió que es va mantenir amb  la Conselleria d’Educació, es va plantejar que 
l’ampliació actual de l’escola fos l’embrió d’una escola nova. Convida a tots els 
grups  a  mantenir  reunions  per  a  poder  fer  una  escola  nova  dins  aquests 
terrenys.  Però,  amb  la  inversió  tan  important  que  ha  fet  la  Conselleria 
d’Educació és complicat que ara li demanem una escola nova. La Conselleria 
ens ha comentat a diferents reunions que fins a  l’any 2009 no hi ha previstes 
inversions  a  centres  que  s’estan  remodelant  ara,  és  a  dir,  que  si  això  acaba 
l’any 2005, fins al cap de 4 anys  no tenen previst fer noves inversions a dins el 
mateix municipi. La població creix cada dia, i l’escola va quedant petita, i pensa 
que  la millor solució és parlar seriosament entre els grups  i que entre  tots es 
puguin oferir uns terrenys perquè la Conselleria prengui en serio a l’Ajuntament 
i inverteixi. Allò de l’institut és un altre tema, durant molts anys i des de governs 
anteriors s’ha lluitat d’una manera important perquè es pugui dur a terme,  i no 
ha  estat  possible,  però  tampoc  s’ha  d’abandonar  la  lluita.  Explica  que  la 
intenció de l’actual equip de govern és fer una comissió o reunions formals amb 
tots els grups del Consistori per a posar una solució a aquest tema. 

El  Sr.  Mateu  Roig  afirma  que  està  d’acord  amb  la  proposta  que  ha  fet  el 
portaveu d’UM de que dins el marc de les Normes subsidiàries és on s’han de 
determinar  els  terrenys  adequats  per  a  aquests  usos.  Recorda  que  aquesta 
addenda  fou un acord del Consell de Govern de 15 d’abril de 2005, amb una 
entrada a l’Ajuntament de 24 d’abril de 2005, per tant, considera que s’hagués 
pogut dur a aprovació abans. 

La Sra. Batlessa contesta al Sr. Mateu Roig afirmant que  l’aprovació del mur 
per  part  de  la  Conselleria  fou  a  finals  de 2003,  l’addenda  al  conveni  es  fa  a 
l’abril de 2005 i durant tot aquest temps l’Ajuntament no té cap paper referent a 
aquest tema. Durant el mes de febrer de 2005, el Sr. Mateu Balle i ella anaren 
a l’IBISEC per demanar on quedaria contemplat aquest mur i se li contesta que 
li enviaran una addenda que arriba molt després. Vol que quedi clar que  fins 
que  ells  no  van  a  la  Conselleria  a  demanar  l’addenda  per  tenir  l’expedient 
complet, no se’ls va enviar l’addenda, malgrat que sí que hi va haver converses 
telefòniques on es va quedar d’acord en que la Conselleria assumiria el cost del 
mur i que l’Ajuntament el forraria de pedra, però per escrit, fins a abril de 2005 
la  Conselleria  no  diu  res  i  es  fa  es  mur  sense  que  l’Ajuntament  sabés  res. 
D’altra banda, i en relació a aquest tema, comenta la situació dels camins rurals 
on s’havia de fer primer el camí des Cocons però es va decidir que fos primer el
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de Son Serra i Caubet perquè s’estava d’acord amb l’Associació de pares i el 
Consell escolar del Col∙legi Mestre Colom per intentar que el camions anessin 
pel Camí de Caubet des de Son Serra  i no  fer perillosa  la pujada  i davallada 
dels alumnes a l’escola. Per tant, va tenir relació el canvi dels camins rurals per 
a que  l’ampliació de  l’escola es dugués a  terme amb unes condicions menys 
perilloses.  A  més,  durant  el  2003  es  realitzaren  una  sèrie  de  conversacions 
amb l’associació de pares i amb l’escola per decidir que el Polisportiu no fos a 
l’escola  degut  a  la  possibilitat  d’ampliació  de  l’escola.  El  que  es  pretenia, 
mitjançant les NNSS, era poder fer un edifici de primària darrera el d’infantil i es 
va  parlar  amb  la  Conselleria  i  aquesta  va  contestar  que  era  difícil  perquè  hi 
havia importants desnivells. I a l’any 2004, el regidor d’educació va encomanar 
dos estudis a fer, un era la possibilitat de fer un pis sobre l’edifici antic i l’altre 
era  l’estudi dels  terrenys de devora  l’edifici d’infantil, per  tal de veure  la seva 
viabilitat.  Finalment,  la  Conselleria  els  hi  va  dir  que  fins  l’any  2008  no  es 
plantejaven  fer cap altra  tipus de reforma a  l’escola però si, entre el 2008 i el 
2011 li presentaven projectes, la Conselleria es comprometia a estudiarlos. 

El Sr. Mateu Roig diu que no creu a la Sra. Batlessa perquè els fets demostren 
el contrari, ja que hi ha un acord del Consell de Govern del 15 d’abril de 2005, 
entrat  a  l’Ajuntament  el  28  d’abril  de  2005  i  es  du  a  plenari  al  cap  de  cinc 
mesos.  En  quant  als  camins  rurals,  afirma  que  la  Sra.  Batlessa  va  perdre 
120.000  euros  per  haver  canviat  el  destí  de  la  subvenció,  i  per  tant,  es  va 
perdre el 50% de la subvenció ja que els camins des Cocons i Sa Cantina que 
estaven subvencionats no s’han fet. Si el primer any hagués executat aquests 
dos camins i l’any següent hagués fet el de Son Serra i Caubet, ara es tendrien 
tots quatre fets i subvencionats per la Conselleria d’Agricultura. 

La Sra. Batlessa contesta que on hi ha hagut retard és en el pagament de les 
certificacions d’obres per part de la Conselleria,  ja que l’empresa constructora 
cridava a l’Ajuntament per dir que no li pagaven. I la Conselleria anava donant 
diferents motius;  no  ha  arribat  la  certificació,  s’ha  substituït  l’aparellador,  ...,  i 
degut a aquest tema la Conselleria tardava set, vuit i nou mesos, i encara a dia 
d’avui  la  tretzena  certificació  de 89.000  euros  no està  pagada. En  relació  als 
camins rurals, contesta que en aquell moment es varen prioritzar els nins que 
anaven  a  l’escola  davant  una  urbanització  com  la  des  Cocons  que  en  un 
principi no era legal. En el 2003, si no es varen  fer els dos darrers camins va 
ser  perquè  la Conselleria  va  dir  s’havia  de  tornar  a  demanar  novament  i han 
tardat deu o onze mesos en  treure  la convocatòria plurianual, que va sortir el 
mes  d’agost  de  2005  i  el  termini  per  poder  participar  és  fins  l’octubre. 
Finalment,  la Batlessa convida al Sr. Mateu Roig a  fer una  reflexió perquè el 
mur  estava  fet  el  2003  i  l’addenda  de  la  Conselleria  no  arriba  fins  l’abril  de 
2005. 

El  Sr.  Mateu  Roig  demana  que  quedi  constància  dins  l’acta  que  quan  s’ha 
referit als  cinc mesos de  retràs  era  entre  l’entrada de  l’escrit a  l’Ajuntament  i 
quan es dur a plenari. 

Es sotmet a votació la proposta d’aprovació de l’addenda al Conveni de 14 de 
maig de 2003, signat entre  la Conselleria d’Educació  i Cultura del Govern de
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les  Illes  Balears  i  l’Ajuntament  de  Bunyola  per  a  la  realització  de  les  obres 
d’ampliació del col∙legi públic Mestre Colom, i s’aprova per unanimitat. 

3.  PROPOSTA DE LA COMISSIÓ INFORMATIVA GENERAL SOBRE LA 
DECLARACIÓ DE FESTES LOCALS AL MUNICIPI DE BUNYOLA. 

La  Sra.  Batlessa  dóna  compte  de  la  proposta  de  la  Comissió  Informativa 
General que diu: 

“Vist l’escrit de la Conselleria de Treball i Formació de data 21 de juny de 2005 on s’informa del 
calendari de festes de la comunitat autònoma de les Illes Balears per a l’any 2006 i es sol∙licita 
a  l’Ajuntament de Bunyola que el  seu Plenari determini dues  festes  locals en  l’àmbit del  seu 
municipi abans del dia 15 de setembre de 2005. 

Es proposa al Ple de l’Ajuntament de Bunyola l’adopció del següent acord: 

1. Declarar festes locals del municipi de Bunyola per a l’any 2006 els dies 28 de març, segona 
festa de Pasqua i dia 21 de setembre, Sant Mateu. 

2. Comunicar el present acord a  la Conselleria de Treball  i Formació del Govern de  les  Illes 
Balears.” 

La Sra. Batlessa comenta que  tenen  fins dia 15 de setembre per a dir quins dies  festius vol 
Bunyola.  I que a dins  l’expedient hi ha  la proposta amb  les dues  festes que  l’Ajuntament  tria 
cada any: dia 28 de març, com a segona festa de Pasqua, i dia 21 de setembre, que és Sant 
Mateu. 

Es sotmet a votació  la declaració de  festes  locals al municipi per a  l’any 2006,  i s’aprova per 
unanimitat. 

Es sotmet a votació  la proposta de declaració de  festes  locals al municipi de 
Bunyola per a l’any 2006 i s’aprova per unanimitat. 

4.  PROPOSTA DE LA COMISSIÓ INFORMATIVA GENERAL SOBRE LA 
CONVOCATÒRIA DEL PLA D’OBRES I SERVEIS PER A L’ANY 2006 

La  Sra.  Batlessa  dóna  compte  de  la  proposta  de  la  Comissió  Informativa 
General que diu: 

La Sra.  Batlessa  comenta  que  va  remetre  una  còpia  d’aquest  tema  perquè  l’Equip  de 
Govern  volia  fer  una  reunió  informal,  però  que  després  varen  pensar  en  durho 
directament  a  la  Comissió  Informativa,  ja  que  de  totes maneres  després  de  la  reunió 
informal  hauria  hagut  de  passar  per  Comissió.  Explica  que  el  tema  del  clavegueram  i 
aigua  potable  s’ha  imposat  per  damunt  els  altres  a  causa  de  la  problemàtica  que 
comporta.  Proposa  juntar  la  cinquena  fase  de  clavegueram  i  aigua  potable  amb  la 
vuitena,  fentho  tot  nou  des  de  l’Extremera  cap  a Es Garrigó. Puntualitza  que Bunyola 
s’ha  vist  desfavorida  considerablement  perquè Emaya  ha  canviat  el  sistema. Comenta 
que  durant  els  mesos  d’estiu  ha  augmentat  moltíssim  el  consum  d’aigua  i  que  els 
extraradis han tengut problemes bastant importants de pressió. L’Ajuntament ha hagut de 
resoldre el projecte de  la sisena  fase de clavegueram  i aigua  potable, modificantlo  “in 
situ” al carreró de Sa Comuna  i al carrer de Es Recó, perquè no arribava aigua amb  la 
fluïdesa que tocava. S’han fet tota una sèrie de modificacions tal com posar una bomba 
d’una altra potència i canviar la canonada per una altra molt més gruixada, per tal de fer 
una  previsió  de  futur.    Exposa  que  el  Sr.  Guillem  Crespí  és  l’enginyer  que  fa  aquest 
estudi de futur, i que ha tengut en compte les opinions dels tècnics de l’Ajuntament i les 
NNSS. Diu que es pot fer una reunió amb aquest senyor perquè expliqui més clarament 
el que pensa. Demana si hi ha altres propostes per a discutir ara.
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El Sr. Sastre demana si es vol canviar la canonada des de l’Extremera fins a Es Garrigó. 

La Sra. Batlessa diu que això estava contemplat a la cinquena fase. Explica que l’estació 
de  bombeig  s’havia  de  posar  al  terreny  que  ocupa  l’actual  polisportiu,  però  que  a  la 
cinquena  fase  es  va  obviar  pensant  que  aquest  terreny  desapareixeria  i  es  faria  el 
polisportiu. Diu que després va tornar a sortir un romanent al Consell i l’Ajuntament va dir 
que no es faria la cinquena fase perquè encara no es tenia el terreny, però sí que faria 
una vuitena fase que inclogués el tros del polisportiu de clavegueram i aigua potable. No 
obstant, no va anar bé perquè aquest romanent ja s’havia adjudicat per a una altra cosa. 
Comenta  que  ara  es  faria  la  fusió  de  les  fases  cinquena  i  vuitena.  Afirma  que  han 
mantingut moltes  converses  amb Emaya  i  aquesta  diu  que  el municipi  de Bunyola  rep 
diàriament més de 2.000 tonelades d’aigua, que tenim les dues bombes en marxa tot el 
dia,  i  que  la  potència  elèctrica  d’una  d’elles  ens  la  dóna  Emaya.  Per  tot  això,  Emaya 
proposa que reformem la nostra xarxa des del punt des d’on ho agafam. Es dirigeix al Sr. 
Sastre i li comenta de fer totes les reunions possibles per veure que és el que convendria 
més. 

El  Sr.  Sastre  diu  que  la  canonada  era  petita.  I  que  s’ha  de  tenir  en  compte  que  la 
canonada està provada a 10 kg i que abans hi havia 6 kg de pressió. 

La Sra. Batlessa respon que mai s’havien tengut les dues bombes en marxa. 

El Sr. Sastre diu que es tenia una tota sola perquè no es podien tenir les dues. I que la 
bomba era vertical i això va solucionar el problema. 

La Sra. Batlessa diu que Emaya, en comptes de donar una bomba només per al nostre 
municipi, ara ha canviat  i  prioritza a Ciutat,  i  a Bunyola  li  dóna  la  resta. Explica que  la 
pressió que sense voler donava aquella bombeta, impulsava l’aigua, però que ara l’aigua 
ve totalment morta. Opina en nom de l’Equip de Govern que s’ha de fer una reunió per a 
parlar d’aquesta problemàtica i prendre un compromís respecte a aquest tema. Diu que 
han confiat totalment en el Sr. Guillem Crespí perquè era la persona que ja duia aquest 
tema;  fa  feina per a  l’Ajuntament des de  l’any 1995 damunt el  tema del clavegueram,  i 
des de l’any passat fa feina damunt el tema de l’aigua potable. 

El Sr. Sastre remarca que el que va fer és un projecte de renovació de la xarxa d’aigua 
potable. Manifesta que tot és causa d’una mancança d’infrastructura. Afirma que a l’estiu 
hi  ha  un  abús  a  l’extraradi,  sobre  tot  al  mes  de  juny  quan  s’omplen  les  piscines 
particulars. 

El  Sr.  Negre  afirma  que  el  tema  de  les  piscines  es  solucionaria  fent  que  buidar  una 
piscina fos més car que dur una camionada d’aigua. 

El Sr.  Ibáñez diu que quan a Palma hi ha molta demanda, Bunyola va a un 50%,  i que 
això és una situació política. Diu que s’ha de demanar una explicació a Emaya de perquè 
han canviat el sistema. 

El Sr. Sastre respon que ell també tenia molts problemes amb Emaya. 

El Sr. Negre diu que Emaya  ja ha donat una explicació  i que el que s’ha de  fer ara és 
cercar una solució. Fa dues propostes, una d’elles és  intentar no perdre  l’aigua que va 
directament al  torrent,  canalitzantla cap  a  la xarxa principal de Sa Costera, posant un 
comptador  a  s’Extremera  i  venent  l’aigua  a  Emaya.  L’altra  proposta  és  aprofitar  i 
canalitzar l’aigua de la fontanella de dins el torrent, que té el dipòsit ple perquè ha estat 
inutilitzada durant anys. També fa referència a l’estudi que ha esmentat la Sra. Batlessa, 
dient que s’ha de veure quin és el cost de creació d’una xarxa nova i que s’han de posar 
d’acord tots els grups. 

El Sr. Sastre diu que construir una xarxa nova abans era caríssim, i que allò que faria ara 
seria millorar les infrastructures.
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La Sra. Batlessa afirma que a l’any 2000 només hi va haver un 5% de pèrdues d’aigua. 
Que  a  partir  del mes  d’octubre  s’agafa  un  20% d’aigua  i  l’altre  80%  se’n  va  al  torrent, 
perquè no hi ha infrastructura per a poder canalitzarla i no hi ha un dipòsit suficientment 
gros per a poder guardarla. Afirma que l’aigua de la fontanella es perd. I que s’hauria de 
reunir  a  la  Comunitat  de  Regants  que  tenen  la  canalització  feta,  refer  aquesta 
canalització  i  potabilitzarla. Posa  l’exemple  de Can Manuel, dient  que  ara mateix està 
utilitzant el safareig i el dipòsit, i quan li va massa aigua posa més arena i més terra per a 
què  l’aigua vagi cap al  torrent  i així no agafa el dipòsit de Caubet.  I que a Cas Cristo  i 
Can Fenet no els hi arriba aigua. Diu que és incomprensible que a aquestes altures no hi 
hagi  infrastructures. I que és un tema que s’ha de solucionar però s’ha d’esperar a què 
facin l’estudi perquè hi ha diferents coses a tenir en compte com per exemple el dipòsit 
que farà Sa Costera a Bunyola. Explica que Guillem Crespí diu que el dipòsit des Carreró 
de Sa Comuna hauria d’ésser públic i no estar a dins la propietat de ningú, i s’haurien de 
prendre  tota  una  sèrie  de  compromisos,  com  aquest,  per  no  haver  de  pagar  aigua  a 
Emaya, en lloc de tirarla com es fa ara durant tot l’hivern. 

El Sr. Sastre diu que això no passa tots els anys. 

La Sra. Batlessa respon que des de què hi és l’actual Equip de Govern sí, per tant, fa tres 
anys que passa. 

El Sr. Batle proposa  fer un dipòsit davant el  cementiri,  a  la punta amb el  camí de Son 
Serra, i que el sobrant vagi a Sa Costera. 

El Sr. Mateu Roig diu que ells, al Pla d’Obres i Serveis, sempre havien donat preferència 
a  les  obres  que  estaven  començades  i  pendents  d’acabar  en  fases  posteriors,  i  entre 
aquestes s’havia donat prioritat a les de clavegueram i aigua potable, amb la qual cosa si 
del projecte global que es va fer queda algun tram de la xarxa de clavegueram per dur a 
terme, s’hauria de completar aquesta obra i després envestir allò de l’aigua potable. Diu 
que l’estudi del Sr. Crespí reflexarà quines prioritats hi ha. 

El Sr. Batle diu que està totalment d’acord. 

La Sra. Batlessa comenta que si abans de dijous el Sr. Crespí ha entregat el projecte, el 
passarà a tots abans del Plenari de dia 15 de setembre perquè donin el vistiplau. 

El  Sr.  Mateu  Roig  diu  que  l’Ajuntament  ja  ha  comanat  aquest  projecte,  i  que  la 
convocatòria del Pla d’Obres i Serveis va arribar aquí el mes de juny. 

La Sra. Batlessa puntualitza que no l’han comanat per a passarlo pel POS, sinó perquè 
han considerat que és necessari, encara que no s’hagués votat. 

El Sr. Mateu Roig diu que si ara no haguessin coincidit en opinions i el PP o un altre grup 
municipal  hagués  donat més  importància  a  un  altre  projecte,  llavors,  no  hagués  donat 
temps a passarho al Plenari. Demana que quan hi hagi una convocatòria d’aquest tipus 
se’ls convoqui i el que s’ha fet avui, es faci en una setmana com a màxim per a què doni 
temps a comanar el projecte. 

“Vist l’escrit del Consell de Mallorca de data 15 de juny de 2005 on es convoca a tots el 
Ajuntaments de Mallorca a que presentin al Consell de Mallorca les peticions de les obres 
i serveis que vulguin incloure en el Pla Insular d’Obres i Serveis de l’any 2006, abans de 
dia 15 de setembre de 2005. 

Es proposa al Ple de l’Ajuntament de Bunyola l’adopció dels següents acords: 

1. Aprovar els expedients de sol∙licitud de finançament al Consell de Mallorca per a 
l’obra anomenada “PROJECTE XARXA DE CLAVEGUERAM I AIGUA POTABLE AL 
CASC URBÀ DE BUNYOLA. FASE V I VIII”, amb un pressupost d’execució per contracte 
de 409.634,23 euros i demanar la seva inclusió en el Pla d’Obres i Serveis per a l’any
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2006. La subvenció a fons perdut que se sol∙licita puja a un import de 286.743,96 euros 
(70%), essent l’aportació municipal de 122.890,27 euros (30%). 

2. Aprovar el projecte d’obra de referència redactat pel Sr. Jordi Mateu Vadell, tècnic no 
municipal. 

3. Acceptar específicament  les normes establertes a  la convocatòria  del Pla d’Obres  i 
Serveis de l’any 2006 i al Reglament de Cooperació Municipal del Consell de Mallorca.” 

Es sotmet a votació la proposta de Xarxa de Clavegueram i Aigua Potable, Fase V i VIII, i 
s’aprova per unanimitat. 

La Sra. Batlessa explica que la Fase V s’ha hagut de modificar perquè estava 
ubicada allà on ara es fa el Polisportiu i s’ha ajuntat aquesta fase amb la Fase 
VIII.  El  pressupost  total  seria  de  409.624,73  euros  amb  un  70%  per  part  del 
Consell de Mallorca i un 30% per part de l’Ajuntament. 

El  Sr.  Mateu  Roig  comenta  que  a  les  actes  del  plens  no  s’inclou  les 
intervencions  de  les  Comissions  Informatives  i,  per  no  repetir  les  seves 
intervencions, demana que a partir d’ara s’incloguin les intervencions de la CIG. 

Es sotmet a votació la proposta d’aprovar el projecte Xarxa de Clavegueram i 
Aigua  Potable,  Fase  V  i  VIII  i  demanar  la  seva  inclusió  en  el  Pla  d’Obres  i 
Serveis per a l’any 2006, i s’aprova per unanimitat. 

5.  PROPOSTA DE LA COMISSIÓ INFORMATIVA GENERAL SOBRE LA 
REGULACIÓ DEL DEBAT DE L’ESTAT DEL POBLE. 

Essent les 20:45 h. s’incorpora el Sr. Ibàñez. 

La  Sra.  Batlessa  dóna  compte  de  la  proposta  de  la  Comissió  Informativa 
General que diu: 

La Sra. Batlessa explica que aquest punt no el posaren a la darrera Comissió Informativa 
perquè era un dels  temes que havien decidit convocar a dins el primer quatrimestre de 
l’any,  i  es va passar d’aquest quatrimestre. Comenta que els acords que s’havien pres 
estan en negreta.  I que si  tots estan d’acord amb  la redacció d’aquesta proposta,  ja es 
pot donar per bona  i es pot  fer de cara al proper any. Demana si algú vol  fer qualque 
esmena. 

La Sra. Munar comenta la data escrita: dissabte dia 9 d’abril de 2005. 

La Sra. Batlessa diu que és la data que es va decidir. I que tot allò que està en negreta 
són coses decidides i consensuades. 

El  Sr.  Mateu  Roig  diu  que  s’hauria  de  llevar  aquesta  data  ja  que  és  del  primer 
quatrimestre. 

La Sra. Batlessa diu que  llevarà aquesta data, però que es manté allò acordat: que es 
faria en dissabte i de 9:00 a 13:00 hores. 

La Sra. Munar diu que ella afegiria una clàusula que digués que en el cas de què no es 
convoqui en el primer quatrimestre, que es convoqui automàticament el primer dissabte 
del segon quatrimestre.
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El Sr. Mateu Roig demana que si no s’ha convocat el dia següent del primer quatrimestre, 
llavors que es convoqui d’ofici el segon dissabte després de la convocatòria. 

La Sra. Munar comenta que al punt 4 hi ha una petita contradicció perquè diu: Punt 0. 
Abans de començar el Plenari extraordinari es donarà al públic l’opció de poder posar les 
preguntes o propostes que decideixin fer per escrit i signades. I que al Punt 2 diu: Abans 
de començar aquest torn, el Batle demanarà quines són les persones que volen intervenir 
a fi de poder ordenar els torns. Puntualitza que si ja s’ha demanat abans, llavors ja tenim 
constància. 

La Sra. Batlessa diu que ho canviarà per: el Batle  llegirà  la  relació  i donarà compte de 
l’ordre de les intervencions. 

La Sra. Munar opina que és millor que els oients presentin les preguntes després dels 25 
minuts d’exposició de cada grup i no abans, perquè alomillor els hi sorgeixen qüestions 
en escoltar les intervencions. 

La Sra. Batlessa diu que així es faria etern. I que mentre estàs resolent el debat no pots 
estar pendent de les preguntes que t’arriben, perquè no hi ha temps per a un recés. 

El Sr. Sabater diu que s’ha de limitar el número de preguntes per persona. 

La Sra. Munar respon que el temps que es perdrà a les 9:00 ordenant les preguntes, es 
podria repartir per a fer les preguntes després de cada torn. 

La Sra. Batlessa diu que aquest temps no es perdrà perquè la gent ja sabrà que pot dur 
preguntes  preparades,  i  que  la  recollida  de  preguntes  es  pot  fer  mentre  comença  el 
debat. Puntualitza que les sessions de Plenari no es poden interrompre. 

El  Sr.  de Enrique  opina  que  quan  es  dóna  l’opció  a  la  gent  per  a  què  faci  preguntes, 
aquestes haurien de passar pel Registre de l’Ajuntament i després per Secretaria. I tots 
els  regidors  haurien  de  conèixer  aquestes  preguntes  3  ó  4  dies  abans,  per  a  poder 
preparar les respostes amb temps. 

El  Sr.  Mateu  Roig  comenta  que  el  que  ha  dit  el  Sr.  de  Enrique  està  regulat  en  el 
Reglament  de  Participació  Ciutadana.  Explica  que  qualsevol  persona  pot  fer  una 
pregunta  amb  48  hores  d’antelació,  però  que  això  no  lleva  la  possibilitat  de  què  algun 
assistent, arrel de les intervencions dels portaveus dels grups, tengui una qüestió referent 
a l’exposició que s’acaba de fer. Proposa que es puguin fer les dues coses: que 48 hores 
abans es registrin les preguntes fetes independentment de les intervencions, i que també 
es puguin fer preguntes en acabar cada una de les intervencions, tal com ha comentat la 
Sra. Munar, perquè li pareix molt més operatiu que ferho abans. 

La  Sra.  Batlessa  diu  que  les  preguntes  registrades  es  contestaran  però  que  amb  les 
preguntes fetes durant les intervencions, s’hauria de reservar el dret de poder contestar 
les en el  següent Plenari.  I  que  la gent  ho sàpiga. D’aquesta manera s’obligarà a què 
venguin als Plens. Demana quin número màxim de preguntes pot fer cada persona. 

El Sr. Sabater opina que dues per persona. 

La Sra. Munar diu que no es pot posar un límit de preguntes per persona perquè no es 
pot limitar aquest dret, però opina que sí s’ha de limitar el fet de contestar en el mateix 
dia. Afirma que per a contestar en el mateix dia hi ha un màxim de 60 minuts, i que les 
preguntes  que  quedin  pendents  s’haurien  de  contestar  o  per  escrit,  o  verbalment  al 
següent Plenari. 

El Sr. Sastre té por de què el Plenari es pugui convertir en un galliner. 

La Sra. Batlessa demana si es pot admetre una pregunta ofensiva.
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El Sr. Sabater diu que en aquest cas, el grup decidirà que fer. 

La Sra. Batlessa conclou el tema dient que es farà la relació i es posarà a dins l’expedient 
del Ple. 

“Per  tal  de  garantir  els  drets  d’informació  i  proposició  de  tots  els  grups  municipals  i 
regidors,  i  a  la  vegada,  reforçar  els  mitjans  prevists  en  la  legislació  local  per  a  la 
fiscalització i control dels òrgans de govern municipal. 

Es proposa al Ple de l’Ajuntament de Bunyola l’adopció del següent acord: 

Primer. Aprovar la normativa reguladora del debat sobre l’estat del poble.” 

1.  De la Convocatòria. 

1.El Batle, prèvia consulta amb els portaveus dels distints grups municipals, convocarà 
dins el primer quatrimestre  de l’any, Plenari extraordinari, amb un únic punt de l’ordre del 
dia, que serà el de “Debat sobre l’Estat del Poble”. 
2.La  data  i  hora  del  debat  seran  consensuats  per  tots  els  grups municipals,  els  quals 
seran notificats amb una antelació mínima de 15 dies a la data de celebració del debat, 
sense perjudici de la notificació reglamentària del Plenari a tots els regidors/es. El Debat 
es celebrarà en dissabte, de les 9’00 h a les 13’00 hores. 
3.El  lloc  del  Debat  serà  decidit  i  consensuat  per  tots  els  grups  municipals,  valorant 
l’adequació del local a la possible assistència de públic. 
4.En  cas  de  que  el  debat  no  fos  convocat  pel  Batle  durant  el  primer  quatrimestre, 
s’entendrà convocat automàticament pel primer dissabte del segon quatrimestre. 

2.  Del Debat. 

1.S’iniciarà  el  Debat  amb  la  intervenció  del  Batle,  el  qual  disposarà  de  25 minuts  per 
exposar els projectes per al proper any i/o donar compte de l’activitat municipal del darrer 
exercici. 
2.Després  de  la  intervenció  del  Batle,  els  portaveus  de  cada  grup  municipal  podran 
intervenir, els quals disposaran de 25 minuts cada un per fer la seva exposició. Aquestes 
intervencions s’aniran realitzant amb ordre de menor a major nombre de vots obtinguts a 
les eleccions. El Secretari advertirà dels 3 minuts darrers d’intervenció a cada Portaveu i 
al Batle. 
3.Després de la part expositiva, s’iniciarà un torn de rèpliques i contrarèpliques, dirigides 
pel Batle,  les quals  tendran una durada màxima de  3 minuts. La durada  total d’aquest 
torn, serà com a màxim de 48 minuts. 
4.En cas d’excedir el temps marcat en els anteriors punts, el president retirarà l’ús de la 
paraula i la donarà al següent grup. 
5.En  tot cas, el Batle disposarà de  la darrera  intervenció prèvia a  l’inici de cloenda del 
debat. 
6.Seguidament,  s’iniciarà  el  torn  de  cloenda  del  debat,  on  cada  un  dels  grups  anirà 
realitzant  les  seves  intervencions  i  exposaran  les  seves  conclusions  del  debat  i 
realitzaran les propostes que considerin oportunes. Per això, cada grup disposarà de 10 
minuts.  L’ordre  d’intervenció  a  aquest  torn  serà  de  menor  a  major  nombre  de  vots 
obtinguts a les eleccions. 
7.Totes  les  propostes  fetes  pels  diferents  grups municipals  seran  votades  i  si  obtenen 
l’aprovació de  la majoria absoluta de la Corporació, seran incloses a l’ordre del dia d’un 
proper Plenari. Aquesta sessió Plenària haurà de ser convocada en el termini màxim de 
30 dies. 
8.El Batle tancarà el debat. 

3. Presentació de propostes. 

1.Es podran presentar preguntes per escrit al Registre de l’Ajuntament de Bunyola fins a 
48 hores abans de l’inici del citat Debat.
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2.També  es  podran  formular  preguntes  per  escrit,  una  vegada  finalitzada  la  primera 
intervenció dels grups polítics. 

4. Participació del públic. 

1.Una vegada acabada la Sessió Plenària, El Batle llegirà la relació de les persones que 
volen intervenir i donarà compte de l’ordre de les intervencions del públic. A continuació 
donarà  l’ús  de  la  paraula.    Aquest  torn  de  paraules  tendrà  una  durada màxima  de  60 
minuts i les preguntes que quedin pendents es contestaran al proper Plenari. 
2.El Batle controlarà el temps de torn de paraula del públic i de les contestacions, per tal 
de garantir el millor ordre i seriositat  en l’ús de la paraula. 
3.Les preguntes van dirigides al grup i així tria el grup quin membre ha de respondre. 

5. Cloenda. 

1.Les propostes  del públic assistent seran anotades i es tendran en compte per part de 
la Corporació. 
2.El Batle tancarà el torn d’intervenció del públic. 

6. Disposicions addicionals. 

1.Tant en la part expositiva com en el torn de rèpliques, només podran intervenir regidors 
electes del Consistori. 
2.Les qüestions no contemplades en aquesta normativa seran resoltes pel Batle, aplicant 
la normativa legal de Règim Local. 

Es sotmet a votació la  proposta de regulació del debat de l’Estat del poble i s’aprova per 
unanimitat. 

La Sra. Batlessa explica que s’han  incorporat  les esmenes de  les Comissions 
on ja es va debatre. 

El Sr. Riera agraeix l’esforç per arribar a aquesta proposta i comenta que es va 
fer la proposta per part del seu grup d’UM. 

El Sr. Sabater demana una còpia certificada d’aquest punt. 

El  Sr.  Mateu  Roig  es  suma  a  les  declaració  del  Sr.  Riera,  pensa  que  és  la 
manera de  fer  les coses  i diu que el PP ha participat gustós al que ha pogut 
aportar a aquest document. 

Es  sotmet  a  votació  la  proposta  de  regulació  del debat  de  l’Estat  del  poble,  i 
s’aprova per unanimitat. 

6.  PROPOSTA DE LA COMISSIÓ  INFORMATIVA GENERAL DE DIA 28 
DE  FEBRER  DE  2005  SOBRE  REGLAMENT  DEL  COS  DE 
VOLUNTARIS DE PROTECCIÓ CIVIL DE BUNYOLA. 

La  Sra.  Batlessa  dóna  compte  de  la  proposta  de  la  Comissió  Informativa 
General que diu: 

Vist el Reglament dels Voluntaris de Protecció Civil de les Illes Balears aprovat mitjançat 
Decret 44/2003, de 2 de maig, de la Conselleria d’Interior del Govern Balear.
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Es proposa al Ple de l’Ajuntament: 

Primer. Sol∙licitar l’autorització del Conseller d’Interior del Govern Balear per a la creació 
de l’Agrupació de Voluntaris de Protecció Civil de Bunyola. 

Segon. Aprovar inicialment el Reglament dels Voluntaris de Protecció Civil de Bunyola. 

Tercer. Sotmetre l’expedient a la publicitat preceptiva, mitjançant la publicació d'anuncis 
en  el  tauler  d'edictes  de  l'Ajuntament  i  en  el  BOIB,  per  un  termini  de  30  dies  hàbils. 
Durant aquest termini, els interessats conformement l’establert a l'article 49.b)  de la Llei 
7/1985,  de  2  d’abril,  podran  examinar  l'expedient  i  presentarhi  les  reclamacions  i 
suggeriments que creguin oportuns. 

Quart. En el cas que no s'hagin presentat reclamacions, conformement a l'art. 49.c)  de 
la Llei 7/1985, s’entendrà definitivament adoptat l’acord fins aleshores provisional. 

REGLAMENT  DEL COS DE VOLUNTARIS DE PROTECCIÓ CIVIL DE BUNYOLA 

Article 1 

1.  L’Agrupació  de  voluntaris  de  Protecció  Civil  de  Bunyola  és  una  organització  de 
caràcter humanitari i altruista, l’actuació de la qual és desinteressada i solidària. 
2. L’actuació dels voluntaris que conformen l’Agrupació no empara activitats de finalitat 
religiosa, política o sindical. 

Article 2 

1. L’Agrupació de voluntaris de Protecció Civil estarà constituïda per persones físiques, 
majors d’edat, que ho sol∙licitin voluntàriament  i  que estiguin empadronades al municipi 
de Bunyola, o empadronades en un municipi limítrof que no disposi d’agrupació pròpia de 
protecció civil, sempre que no pateixin malaltia contagiosa  i siguin aptes  físicament per 
als  treballs  propis  que  hauran  de  prestar.  A  més  s’haurà  de  presentar  tota  la 
documentació que a l’efecte es fixi. 
2. Abans del seu nomenament com a voluntaris els aspirants hauran de superar un curs 
de formació que impartirà l’Escola Balear d’Administració Pública del Govern de les Illes 
Balears. 
3.  Una  vegada  superat  el  curs  a  què  fa  referència  el  punt  anterior,  el  sol∙licitant  que 
resulti  admès  serà  nomenat  voluntari  en  pràctiques,  rebent  el  corresponent  títol 
acreditatiu. Aquest període de pràctiques no pot  ser  inferior a 3 mesos ni  superior a 1 
any,  i  durant  aquesta  situació  el  voluntari  pot  desenvolupar  actuacions  operatives  de 
responsabilitat  limitada, col∙laborant amb voluntaris de ple dret amb més experiència al 
món de les emergències. 
4. Una vegada transcorregut el període en pràctiques, el voluntari passarà a formar part 
de  ple  dret  del  Cos  de  Voluntaris  si  les  pràctiques  són  valorades  positivament  per  la 
Direcció General d’Emergències de la Conselleria d’Interior. 
5. Abans de l’inici de la seva tasca el voluntari haurà de manifestar per escrit que coneix 
el  caràcter  voluntari  de  l’activitat,  així  com  l’acceptació  de  la  normativa  per  la  qual 
aquesta es regeix, manifestació que s’ha de repetir quan passi a ser voluntari de ple dret. 
6. El compromís voluntari s’ha de renovar, de manera explícita, cada 3 anys. 

Article 3



13 

Correspon  al  conseller  d’Interior  autoritzar  la  creació  i  dissolució  de  l’Agrupació  de 
voluntaris de Protecció Civil prèvia sol∙licitud del Ple de l’Ajuntament  de Bunyola. 

Article 4 

1.  L’Agrupació  de  voluntaris  de  Protecció  Civil  de  Bunyola    té  com  a  finalitat  la 
col∙laboració en la previsió  i la prevenció de situacions de greu risc col∙lectiu, catàstrofe o 
calamitat pública; en  la protecció  i  el  socors de  les persones  i els bens quan aquestes 
situacions es produeixin;  i  en el  restabliment de  la normalitat a  l’àrea afectada. L’àmbit 
territorial operatiu de  l’Agrupació Local s’estendrà dins els  límits del  terme municipal de 
Bunyola, essent el batle del municipi de Bunyola el responsable de la seva actuació. 
2. No obstant l’establert al punt anterior,  l’Agrupació de voluntaris de Protecció Civil de 
Bunyola    podrà  actuar  fora  del  terme municipal,  prèvia  convocatòria  de  la  Conselleria 
d’Interior  o  del  Consell  Insular  respectiu  en  els  casos  en  què  aquest  disposi  d’un  pla 
territorial  homologat  que  estigui  activat,  amb  l’autorització  preceptiva  del  batle  del 
municipi. 

Article 5 

L’organització de  l’Agrupació de voluntaris de Protecció Civil  de Bunyola   es  regirà per 
l’establert en el present Reglament, en el Decret 44/2003, de 2 de maig, pel qual s’aprova 
el  Reglament  de  voluntaris  de  Protecció  Civil  de  les  Illes  Balears;  així  com  per  les 
instruccions  i  directrius  que  puguin  dictar  la  comissió  nacional  de  protecció  civil  o  la 
comissió d’emergències i protecció autonòmica. 

Article 6 

L’Agrupació de voluntaris de Protecció Civil dependrà directament del batle del municipi 
com a responsable màxim de la Protecció Civil local. 

Article 7 

L’Agrupació de voluntaris de Protecció Civil    de Bunyola queda enquadrada, orgànica  i 
funcionalment, dins la unitat municipal de la que depenguin els serveis de protecció civil 
o,  si  no  n’hi  ha,  els  serveis  de  seguretat  ciutadana  i/o  d’emergències;  sense  que  això 
constitueixi cap vincle laboral o funcionarial entre els seus components i l’Ajuntament. 

Article 8 

1. L’Agrupació de voluntaris de Protecció Civil de Bunyola  s’estructura funcionalment en 
Seccions  que  podran  ser  de  transmissions,  de  primers  auxilis,  d’extinció  d’incendis, 
rescat i salvament, suport logístic, formació, etc. Els voluntaris seran adscrits a cada una 
d’elles en funció de la seva capacitat i preparació. 
2. Per a la seva intervenció, els voluntaris s’enquadren en grups d’intervenció operativa 
(grups d’acció). 
3. Aquesta estructura ha de ser de caràcter flexible i s’ha d’ajustar a les necessitats del 
servei, als mitjans humans disponibles  i  al que estableixen els plans  territorials  i  el pla 
municipal d’actuació davant riscs específics. 

Article 9 

1. El  cap de  l’Agrupació de voluntaris de Protecció Civil  de Bunyola serà designat pel 
batle  del  municipi,  a  proposta  del  regidor  competent  en  la  matèria,  oïda  l’Assemblea 
General,  que  estarà  constituïda  per  tots  els  voluntaris  que  conformen  l’Agrupació  de 
voluntaris de Protecció Civil. 
2. Els caps de les seccions i dels grups seran proposats, de manera justificada, pel cap 
de l’Agrupació, i nomenats pel regidor competent en la matèria. 
3. El procés per al cessament dels càrrecs és el mateix que per al seu nomenament. 

Article 10
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1. El batle del municipi de Bunyola, a proposta del regidor competent en la matèria, pot 
aprovar, en l’àmbit de les competències municipals, les normes i instruccions necessàries 
per al correcte funcionament de l’Agrupació dins l’àmbit municipal. 
2. A més de les normes i  instruccions a què fa referència el punt anterior, també seran 
d’obligat compliment les dictades per la Conselleria d’Interior per desenvolupar i aplicar el 
Reglament de voluntaris de Protecció Civil. 

Article 11 

L’Ajuntament i les demés administracions públiques involucrades, en aquest cas, sota la 
coordinació de  la Conselleria d’Interior, han de  facilitar  l’accés a  la  formació necessària 
per assolir un nivell de coneixements suficient per garantirne l’eficàcia. 

Article 12 

L’Agrupació de voluntaris de Protecció Civil de Bunyola exercirà les seves funcions en el 
marc del Pla Territorial de les Illes Balears, del pla territorial municipal i del pla d’actuació 
davant riscs específics. 
En el marc d’aquests plans, algunes de les funcions que poden dur a terme els voluntaris 
de l’Agrupació són les següents: 

a)En el marc de la prevenció: 
  Col∙laborar  en  la  redacció  d’estudis  de  riscs  de  Bunyola,  preferentment 
orientats a edificis, locals i establiments de concurrència pública. 
  Col∙laborar i donar suport a la confecció i divulgació dels plans d’autoprotecció 
als centres esmentats. 
  Col∙laborar en  l’elaboració  i manteniment del pla  territorial municipal  i  del pla 
d’actuació davant riscs específics. 
  Confeccionar  i  realitzar  campanyes  d’informació  i  divulgació  per  a  col∙lectius 
exposats als diferents riscs. 
  Actuar en dispositius operatius de caràcter preventiu (en grans concentracions 
urbanes, vigilància forestal, etc). 

b)En el marc de la intervenció: 
  Donar suport als serveis operatius d’emergència rutinaris. 
  Atendre persones afectades en situacions d’emergència. 
  Col∙laborar en el desplegament del pla sectorial de comunicacions. 
  En general, executar  les missions encomanades ple  pla  territorial  insular, pel 
municipal i pel pla d’actuació davant riscs. 

Article 13 

Els voluntaris tenen els següents drets: 
1. Utilitzar els emblemes, distintius i equips del servei corresponents a la seva categoria. 
A  l’efecte d’identificació, en casos d’intervenció, emergències o calamitats, el seu ús és 
obligatori. 
2. Rebre l’import corresponent a les despeses de manutenció, transport i allotjament que 
hagin cobert com a conseqüència de la prestació del servei. 
3.  Adoptar  per  sí  mateixos  o  per  part  de  l’autoritat  competent,  totes  les  mesures 
necessàries  per  evitar  situacions  que  comportin  perills  innecessaris  per  a  ells  o  per  a 
tercers. 
4. A estar assegurats contra els danys derivats de la seva actuació com a membres de 
l’Agrupació. 
5. Obtenir tota la informació possible sobre la feina que ha de realitzar. 
6. Conèixer tots els aspectes referents a l’Agrupació. 
7. Obtenir tot el suport material de l’Agrupació. 
8.  Participar  en  l’estructura  en  la  qual  s’ha  integrat  i  a  opinar  sobre  la  feina 
desenvolupada.
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9.  Podrà  efectuar  les  peticions,  els  suggeriments  i  les  reclamacions  que  consideri 
necessàries,  dirigides  al  cap  de  l’Agrupació.  En  tot  cas,  si  passen  20  dies  des  de 
l’entrada en el  registre sense que es contesti, es podrà   elevar directament al batle del 
municipi. 

Article 14 

Els voluntaris tenen les obligacions següents: 
1.  Respectar  l’estructura  jeràrquica  i  funcional  de  l’Agrupació  i  ha  de  col∙laborar  amb 
aquesta per aconseguirne la major eficàcia. 
2.  Acatar  la  direcció  d’altres  organismes  competents  en  determinades  actuacions 
previstes  en  els  plans,  com  poden  ser  en  els  casos  d’extinció  d’incendis  forestals  i 
urbans. 
3. En cap cas el voluntari pot actuar com a tal fora dels actes de servei. 
4. Conservar  i mantenir en perfectes condicions dús el material  i  l’equip que se’ls hagi 
proporcionat. 
5.  Retornar  el  material  a  l’Agrupació  quan  es  modifiquin  les  circumstàncies  que 
aconsellaren o habilitaren el seu dipòsit. 

Article 15 

1.  L’activitat  duita  a  terme  pel  voluntari  exclou  tota  remuneració  però  no  el 
reconeixement de mèrits. 
2. La valoració de les conductes meritòries així com els incompliments de les obligacions 
dels voluntaris correspon al batle. 
3. La valoració de les conductes meritòries es farà mitjançant reconeixements públics o 
medalles, a més d’altres distincions que puguin concedir el Govern, el Consell  Insular o 
altres administracions. 
4. Tant les conductes meritòries com les que suposin un incompliment de les obligacions 
dels voluntaris seran anotades a l’expedient personal corresponent. 

Article 16 

La  relació   del  voluntari amb  l’Agrupació pot  ser  rescindida pel batle per alguna de  les 
següents causes: 
1. Per petició expressa i per escrit de la persona interessada. 
2. Per pèrdua de les aptituds físiques o psíquiques necessàries per al desenvolupament 
de la seva tasca. 
3. Per causar baixa en el padró municipal. 
4.  Per  expulsió,  situació  que  serà  declarada,  si  s’escau,  mitjançant  expedient 
contradictori prèvia audiència de l’interessat, per donarse una de les següents causes: 
a)No respectar l’estructura jeràrquica de l’Agrupació. 
b)Fer un ús dolent del material. 
c)Manca de companyonia amb els altres voluntaris. 

Article 17 

1. Quan es produeixi el cessament de la relació del voluntari, aquest haurà de tornar de 
forma immediata, tots els equips i acreditacions que tengui. 
2. Una vegada s’hagi fet la devolució a què fa referència el punt anterior i a la sol∙licitud 
de l’interessat, s’expedirà certificat en què constin els serveis prestats així com la causa 
de  la  baixa,  trametentne  còpia  a  la  Direcció General  d’Emergències  de  la Conselleria 
d’Interior. 

Sra. Batlessa: legalment la fusió entre el reglament de protecció civil de Palmanyola i un 
possible  reglament  de Bunyola  és  inviable.  La  solució  ideal  hagués  estat  que  la  Junta 
Veïnal decidís derogar el seu reglament i en fes un plegat amb l’Ajuntament de Bunyola. 
Han  demanat  més  temps.  La  setmana  passada,  el  grup  de  la  majoria  de  govern  de 
l’Entitat  Local Menor  va  entendre  que  donàvem  temps  a  la  Junta Veïnal  per  poderne
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parlar  i  poder  tenir  un  criteri.  Al  mateix  temps  ens  demanen  repensar  la  situació  i 
demanar  informes  a  la Conselleria  d’Interior.  I  crec  que  el  tema  ja  l’he  gestionat  prou. 
Vàrem aconseguir que per les Festes de 2003 vengués la protecció civil de Palmanyola a 
contracor del Batle Pedani. A les Festes de 2004 vàrem aconseguir que vengués un altre 
protecció  civil,  la  de  Lloseta,  per  aquest  entrebanc  de  l’ELM. Dins  l’expedient  hi  és  tot 
correctament  amb  els  informes  preceptius.  Això  no  lleva  que  deixem  la  porta  oberta  a 
poder acceptar la decisió positiva que pugui prendre  la Junta Veïnal. Incloure’ls, en cap 
moment ha de ser una  trava. Ara bé, hem de  tenir  la protecció civil de Bunyola perquè 
això és  el que  toca. Crec  que  aquest  reglament que hem  fet està millor que el que  té 
l’ELM. El tema està damunt la taula, anem a debatre i a fer dictamen. 

Sra. Munar: a  la  reunió varen venir els  representants del PP de  l’Ajuntament, no els de 
l’ELM.  Nosaltres  vàrem  dir  el  nostre  parer  i  vosaltres  vàreu  trobar  que  perquè  no 
existissin  dues  proteccions  civils  s’havia  de  citar  a  l’ELM,  que  té  una  altra  personalitat 
jurídica i que són ells els que han de decidir. Ells han començat a saber de què anava el 
tema  formalment  avui,  quan  han  vengut  aquí  i  han  escoltat  la  proposta  de  la  Sra. 
Batlessa. La proposta que hem sentit tots és que tenim una protecció civil a Palmanyola 
que per uns motius o uns altres té un àmbit superior al seu territori, i se’ls hi ha demanat 
quines  solucions  donaven.  Ells  han  demostrat  en  tot  moment  la  seva  predisposició 
perquè no existeixin dues proteccions civils i pareix ésser que el que han dit no serveix 
de  res.  Abans  de  conèixer  el  que  es  faria,  han  acceptat  modificarho  i  mantenir  la 
protecció  civil  que  existeix,  encara  que  han  escoltat que  es  podia  derogar  la  protecció 
civil que tenen creada a l’ELM. Nosaltres trobam que s’hauria de deixar que ells facin el 
que  han  dit  que  farien,  que  seria  demanar  un  informe  a  la Conselleria  d’Interior  per  a 
intentar mantenir la protecció civil que ja existeix. Ells no han estat els creadors d’aquesta 
protecció civil  i bastant fan quan diuen que ho volen adaptar a la legalitat vigent. El que 
han fet és el més lògic que poden fer, demanar un informe a la Conselleria d’Interior i que 
siguin ells els que diguin quins articles no són correctes. Ara veim, Sra. Batlessa, que té 
un “talante” bastant despòtic i autoritari perquè va a la seva. Vostè volia crear la protecció 
civil  directament  a  Bunyola  i  no  vol  mantenir  la  que  existeix  a  Palmanyola,  perquè  si 
volgués, deixaria el pla que ells han sol∙licitat per adaptar  la que  ja existeix  i  no seguir 
creant dues proteccions civils, perquè al final tendrem dues proteccions civils i els únics 
que  poden  derogar  la  protecció  civil  de Palmanyola  són  ells mateixos  o  un  contenciós 
administratiu.  Amb  aquest  “talante”  no  seria  d’estranyar  que  ells  diguin  que  sigui  una 
sentència  la  que  digui  que  la  seva  protecció  civil  no  és  legal.  Trob  que  amb  aquesta 
manera d’actuar no estam arreglant res. I si ha hagut problemes amb el tema de dur la 
protecció  civil  a  Bunyola,  han  estat  perquè  vostè  no  ha  volgut  cridar  al  màxim 
responsable de  la protecció civil, que en aquests moments és el Batle Pedani. Si vostè 
hagués utilitzat el mecanisme adequat no hi hagués hagut cap problema. 

Sr. Sastre: em toca parlar per dues bandes, per part d’aquesta Corporació i com a Vocal 
de  la Junta Veïnal. La problemàtica era que vostè es dirigia al cap de  l’agrupació. Han 
anat empitjorant les coses, Pep Rosselló se’n va anar. Sempre vaig estar en contra de la 
creació  d’aquest  cos  de  voluntaris  perquè  anava  contra  llei.  Trob  que  és  absurd  tenir 
dues proteccions civils i doble de tot. Tenim problemes molt més greus. Que es solucioni 
d’una vegada. Crec que no era el procediment, no m’agrada. Hauríem de tenir un poc de 
confiança i que digui la Conselleria el que s’ha de fer. 

Sr. Mateu Balle: es va convocar la Comissió de Relacions Institucionals per a parlar del 
tema. 

Sra. Batlessa: feia un mes que Ramon sabia verbalment que duríem el tema de protecció 
civil. 

Sr.  Mateu  Balle:  a  la  Comissió  Informativa  passada  resultava  molt  fàcil  i  clar  que  el 
reglament  que  anàvem  a  dictaminar  no  tendria  cap  emperò.  Nosaltres  vàrem  dir: 
“parlarem amb  l’ELM”. Jo esperava una proposta de  l’ELM. M’imagin que podien veure 
l’expedient. 

Secretari: no, no podien.
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Sr.  Mateu  Balle:  el  mateix  grup  que  governa  a  Palmanyola  hagués  pogut  fer  una 
proposta. Han demanat més temps, quan des de maig de 2003 la Conselleria els exigeix 
adaptar el reglament a la normativa vigent. Si no ho volen adaptar, han tengut dos anys 
per adaptarlo. S’ha demostrat bona voluntat per part de l’Equip de Govern. Votar a favor 
d’aquest reglament no tanca cap porta per a fer modificacions puntuals. 

Sra.  Munar:  l’altre  dia  ho  teníem  més  clar  perquè  vàrem  comentar  que  tenim  una 
protecció civil  ja existent d’àmbit municipal, encara que de vegades es dubta. L’Article 5 
diu que el territori és el municipi. Vàrem comentar que per evitar conflictes i no crear dues 
proteccions civils intentaríem arribar a un acord amb l’ELM. A l’ELM se l’ha citada el 24 
de febrer. El dia 24 de febrer et varen enviar, a primera hora del matí, el que ells volien 
que es posés a  la Comissió,  i  llavors vares fer l’ordre del dia. O sigui, que el termini va 
començar  dia  24  de  febrer.  Hem  d’entendre  que  són  dues  entitats,  Corporació  de 
Bunyola  i ELM. Vosaltres deis que no han vengut amb cap proposta. Han vengut amb 
ganes d’arreglar això, han dit que no volen tenir dues proteccions civils, que ja tenim una 
creada  i  volen arreglarho. Els únics que poden derogar aquesta protecció civil  són els 
mateixos  de  l’ELM  o  una  sentència  judicial.  Pareix  ésser  que  vosaltres  voleu  que  ho 
deroguin  i  aquesta manera  no  és  forma  de  ferho.  El  que  aconseguireu  és  tenir  dues 
proteccions  civils  i  haver  de  posar  un  contenciós.  Ells  han  vengut  amb  ganes  de 
legalitzarla,  han  dit  que  estan  disposats  a  modificarla.  No  poden  donar  propostes 
concretes perquè no tenen cap informe on digui a on no és legal aquesta protecció civil 
que  ja  existeix.  Per  això  han  fet  una  proposta  ben  concreta  que  és  estar  disposats  a 
canviar  aquesta  protecció  civil  en  els  termes  que  ens  indiqui  la  Conselleria  d’Interior, 
perquè en aquest moment no podem saber quins articles no són legals. Pareix que aquí 
heu vengut a fer una farsa perquè ja teniu clar el que voleu fer, que és aprovar una altra 
protecció  civil.  El  que  aconseguireu  és  tenir  dues  proteccions  civils  perquè  ells,  si  no 
volen, no la derogaran. I el que ells han ofert, que és legalitzar la que ja existeix, no estau 
donant passes perquè això es faci. 

Sr. de Enrique: veig que aquí hi ha dues institucions i el respecte és mutu. El que hem de 
sospesar és que s’ha de donar un temps perquè aquesta institució pugui fer el que estan 
fent, que és subsanar unes deficiències. Si es demanen tres o quatre dies, s’haurien de 
donar i parlar amb la Conselleria. 

Sr. Mateu Balle: no me crec que no sàpiguen els articles que han de canviar. Fa dos anys 
que l’escrit de la Conselleria d’Interior els convida a que adaptin el seu reglament, que no 
és correcte. Des de maig de 2003 saben que és el que han de canviar,  si  llegeixen el 
Decret 44/2003 i el reglament. Una altra cosa és que hagin tengut voluntat per canviar 
ho. Des de maig de 2003 saben els articles que no estan correctes. 

Sra. Munar: si vosaltres mateixos teniu tant clar que és molt fàcil tenir una protecció civil 
legalitzada, per què heu  tengut que modificar  la vostra? Vosaltres no ho heu sabut  fer, 
heu hagut d’anar a  la Conselleria d’Interior  i heu hagut de modificar allò que no estava 
massa clar sobre l’empadronat o no empadronat, o sigui que no és tan fàcil modificarla 
legalment.  El  que  ells  vos  estan  demanant  és:  què  és  el  que  tenen  que  canviar 
concretament?  El  que  ells  demanen  és  l’informe  que  falta  de  la  Conselleria  d’Interior 
sobre el que és legal o no. Si fa dos anys que s’està esperant aquest tema, no sé perquè 
teniu  tantes  ànsies  de  crear  una  altra  protecció  civil,  quan  en  tenim  una  que  la  vàrem 
crear des de  l’ELM i  ja sabem qui  la va crear perquè el PP va votar en contra o es va 
abstendre, i ara no ve de quinze dies que no pogueu esperar. 

Sr.  Sastre:  no  estic  d’acord  amb  les  teves  manifestacions,  Sebastià.  La  Conselleria 
d’Interior no ha instat obligant a l’ELM de Palmanyola a modificar el reglament. Hi ha un 
informe que diu “si cal”. Tu estàs parlant d’un informe de maig, i aquí hi ha un altre, d’un 
tal Miquel Mascaró, que diu: “mentre no es procedeixi per part de la Corporació Municipal 
a derogar el reglament vigent, l’únic vigent vàlid és l’aprovat a l’any 2000”. Que ho digui la 
Conselleria.
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Sr. Togores: el reglament de protecció civil de Palmanyola es pot considerar nul segons 
la legislació? 

Secretari: això ho ha de dir la Conselleria d’Interior. 

Sra. Munar: hi ha un informe de la Direcció General. 

Sra. Batlessa: no té res a veure el reglament de protecció civil de Palmanyola amb el de 
Bunyola. Per poder  tenir un  reglament així  com toca cal que el  reglament de protecció 
civil  de  Palmanyola  es  derogui.  Perquè  ara  mateix  la  legislació  no  permet  tenir  dos 
reglaments  ni  dues  agrupacions  de  protecció  civil.  L’únic  que  hem  intentat  amb  bona 
voluntat és fer que Palmanyola digués que el seu reglament no és correcte i que venen 
amb nosaltres. Això era el que havia de dir Palmanyola i no ho ha dit amb tot el seu dret, 
sinó que ha dit que ho volien repensar, i jo he dit que aprovar aquest reglament no vol dir 
“el  tancam”.  Vol  dir:  aprovem  el  reglament  general,  i  hi  farem  les  modificacions  quan 
Palmanyola hagi pres  la seva decisió. Amb dues persones que ara mateix  té protecció 
civil de Palmanyola, creis que es pot cobrir tot l’àmbit del territori de Bunyola? o creis que 
és millor tenir un reglament i que pugui entrar nova gent? Anem a fer un reglament que 
pugui “abarcar” a tota la gent que vulgui venir. 

En aquest moment de  la sessió, essent  les 22:08 hores, s’absenta el Sr. Miquel Negre 
Cabot. 

Sra. Munar: ens agradaria que es mantengués la protecció civil que ja hi ha. Tu mateixa 
has  dit  que  no  poden  existir  dues  proteccions  civils  d’àmbit  municipal,  el  més  fàcil  és 
modificar  la que  tenim. L’ELM només demana el  temps suficient per a saber què és el 
que ha de modificar. Per respecte a ells, que han vengut amb una proposta, encara que 
en Sebastià digui que no, se’ls ha de donar temps. Si cream aquesta protecció civil, ens 
botarem el seu respecte i alomillor no voldran col∙laborar més endavant. 

Secretari: és horrorós!! 

Sr. Mateu Balle: avui informam favorablement un reglament, no l’aprovam. 

Es sotmet a votació la proposta de Batlia i s’obté el següent resultat: 

Vots  a  favor:  5,  de  la  Sra.  Batlessa,  i  Srs.  Ibáñez  i  Martorell  (EI),  Srs.  Mateu  Balle  i 
Togores (PSM). 
Vots en contra: cap. 
Abstencions:  6,  dels  Srs.  Sastre,  de  Enrique,  Munar  i  Batle  (PP),  Sr.  Sabater  (PSIB 
PSOE), i Sr. Riera (UM). 

Per tant, la proposta es informada favorablement. 

La Sra. Batlessa explica  que  aquest Reglament  fou  dictaminat  favorablement 
dia 28 de febrer de 2005 i és fruit de negociacions des de l’any 2003. Comenta 
que  s’ha  torbat  perquè  estava  pendent  d’una  Comissió  de  Relacions 
Institucionals  ja  que  l’ELM  havia  de  sol∙licitar  a  la  Conselleria  d’Interior  si 
s’havia de modificar qualque article del seu Reglament. En data 15 de juny de 
2005,  l’ELM de Palmanyola envia a  l’Ajuntament una còpia de  l’escrit que ha 
enviat  a  la  Conselleria  d’Interior  i,  posteriorment  s’ha  rebut  l’escrit  de  la 
Conselleria on es contesta que tornen a adaptar l’esmentat Reglament. A més, 
a la darrera berbena de quintos de Bunyola es va sol∙licitar per escrit el cos de 
protecció civil de l’ELM però es va negar verbalment i, per aquest motiu, es dur 
a aprovació aquest Reglament.
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El  Sr.  Sabater  afirma  que  el  seu  grup  ja  es  va  posicionar  respecte  a  aquest 
tema i era favorable a esperar la contestació del Govern, però aquesta espera 
no pot ser “in eternum”. A més, no sap quina circumstància impedeix que el cos 
de protecció civil de l’ELM vengui a Bunyola, independentment de les opinions 
vertides a la CIG sobre aquest cos. 

El  Sr. Mateu Roig  es  reitera  en  les  intervencions  que  va  fer  i  diu  que  s’està 
“pagant el pato” de la mala gestió de l’ELM a l’anterior legislatura i del Pacte de 
Progrés que va donar per bo el Reglament sense el vist i plau de l’Ajuntament. 
Diu que no es va dur a plenari al seu dia esperant que la Conselleria d’Interior 
digués a l’ELM quins articles s’havien de modificar. Demana si és possible que 
hi hagi dos cossos de protecció civil a un mateix municipi perquè es planteja el 
mateix problema que tenien abans. 

La  Sra.  Batlessa  contesta  que,  a  l’escrit  que  envia  el  Sr.  Joan  Pol  el  17  de 
gener  de  2005,  hi  ha  un  paràgraf  que  diu  que  “l’Ajuntament  pot  crear  una 
agrupació de voluntaris de protecció civil amb atribucions en tot el municipi de 
Bunyola  d’acord  amb  els  seus  propis  estatuts  i  d’acord  amb  la  legislació 
autonòmica  específica  en  la  matèria  i  una  vegada  l’Ajuntament  de  Bunyola 
assoleixi  les  seves  competències  en  matèria  de  protecció  civil,  es  podrà 
plantejar  la necessitat de mantenir una agrupació de voluntaris d’àmbit menor 
amb competència sobre només part del territori municipal”. Comenta que s’han 
de posar d’acord i el fet és que a les festes de Sant Mateu a la protecció civil de 
Palmanyola no la deixaran actuar i hauran de demanar la de Lloseta. I diu que 
quan es va aprovar el Reglament del cos de voluntaris de l’ELM no hi va haver 
cap recurs per part de l’Ajuntament. 

El Sr. Mateu Roig argumenta que ha  fet una pregunta concreta i no ha deixat 
l’ús  de  la  paraula.  Referent  a  si  hi  pot  haver  dos  cossos  de  protecció  civil  a 
Bunyola, fa referència a una intervenció de la Sra. Batlessa de dia 28 de febrer 
de  2005  on  va  dir  que  no  té  res  a  veure  el  Reglament  de  protecció  civil  de 
Palmanyola amb el de Bunyola, per tenir un Reglament així com toca cal que el 
de  l’ELM  es  derogui  perquè  ara  mateix  la  legislació  no  permet  tenir  dos 
Reglaments ni dos cossos de protecció civil. Diu que la Sra. Batlessa un dia diu 
una cosa  i una altra dia  l’altra,  i que dia 28 de  febrer es plantejava posar un 
recurs al Reglament de l’ELM. Per tant, diu que aquest acord no s’ajusta a dret 
perquè crea un cos de protecció civil al municipi quan ja n’existeix un. A més, 
afirma  que  la  protecció  civil  de  l’ELM  no  ve  perquè  la  Sra.  Batlessa  no  la 
sol∙licita al responsable que toca, no ho ha de demanar al cap de protecció civil 
sinó  al  Batle  Pedani.  Demana  que  s’esperi  i  qui  ho  ha  d’autoritzar  és  la 
Conselleria  d’Interior,  a  més,  d’acord  amb  la  normativa,  la  Conselleria  no 
autoritzarà  que  hi  ha  dos  cossos  de  protecció  civil  a  un  mateix  municipi. 
S’hauria de fer un escrit sol∙licitant que el cos de protecció civil de l’ELM estigui 
aquí  per  les  festes  de  Bunyola.  Comenta  que  hi  haurà  un  senyor  que  haurà 
votat dues vegades la creació de dos cossos, perquè va votar la creació del cos 
de protecció civil de l’ELM i ara votarà el de Bunyola. Per tant, demana que es 
retiri. 

El  Sr.  Sabater  considera  que  s’haurà  de  mirar  el  que  dirà  la  modificació  del 
Reglament de la Conselleria d’Interior. Es remet al reglament actual i a la carta
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signada pel Sr. Pol de la Direcció General d’Emergències. El que té clar és que 
si  visqués  a Palma  i  hi  ha  foc,  cridaria  als Bombers  de Palma,  però  si  té un 
problema de seguretat ciutadana a Bunyola, cridaria al cap de Policia o al seu 
responsable  (Sra.  Batlessa).  Diu  que  els  ciutadans  de  Bunyola  no  han  de 
“pagar el pato” d’això i no es tracta només de les festes de Sant Mateu. 

El Sr. Ibàñez, per al∙lusions, va patir una confusió i diu al Sr. Mateu Roig i Sra. 
Munar que no han  fet  feina a Palmanyola. Quan va  formar part de  l’equip de 
govern  d’EI  va  votar  a  favor  del  cos  de  voluntaris  perquè  a  Bunyola  no  es 
pensava fer i es feien intervencions a tot el municipi. No té cap inconvenient en 
votar l’aprovació de crear un altra cos de voluntaris o que el de Palmanyola faci 
feina  a  tot  el  municipi.  Afegeix  que  el  número  de  voluntaris  s’ha  reduït 
considerablement i s’hauria d’estudiar què passa. 

El Sr. Mateu Roig diu que vol tenir l’oportunitat de contestar a tots els regidors i 
diu que se li nega la paraula. Considera que lo més just és que hi hagi un torn 
de  paraules  pels  grups  que  ho  vulguin  fer,  i  que  després  hi  hagi  un  torn  de 
rèplica per tots els grups i no intervenir tots els grups consumint els dos torns i 
que  després  la  Sra.  Batlessa  digui  lo  que  li  dóna  la  gana.  Considera  que 
s’hauria de mirar el  reglament  i diu que lo que fa  la Sra. Batlessa no és  just  i 
exigeix l’oportunitat de poder contestar a la seva intervenció. Per tant, demana 
a la Sra. Batlessa que, si vol fer ús de la paraula, ho faci al primer torn. 

La Sra. Batlessa li contesta que quan ella explica la proposta fa la seva primera 
intervenció  i  desprès  en  fa  una  altra  quan  ho  considera  oportú.  A  més,  les 
seves intervencions són més curtes que les del Sr. Mateu Roig, i ell abans feia 
ús  de  la  paraula  quan  volia,  però  segons el  reglament  només  té  dret  a  dues 
intervencions. 

El Sr. Mateu Roig contesta que no hi ha esperit democràtic perquè abans podia 
xerrar  tothom  i  des  de  ella  és  Batlessa  només  poden  xerrar  els  portaveus. 
Contestant al Sr. Sabater  i al Sr.  Ibàñez diu que  la Conselleria d’Interior està 
modificant el Reglament, per tant, demana que es deixi damunt la taula fins que 
es modifiqui  el  Reglament.  Diu  al  Sr.  Sabater  que  s’està  contagiant  i  quan  li 
demanen una cosa contesta l’altra perquè no estaven xerrant d’una emergència 
sinó de planificar un intervenció a les festes, per tant, que no l’intenti confondre. 
Contestant a l’al∙lusió dels “patos”, diu que li ha donat la mateixa interpretació 
que el Sr. Sabater ha donat a  la seva  intervenció. Referent al Sr.  Ibàñez, diu 
que ara reconeix que es va equivocar creant un cos de protecció civil quan no 
tenia competència. I si ha necessitat cinc anys per donarse compte que s’havia 
equivocat, li demana que no torni a cometre un altre error. 

El Sr. Ibàñez contesta al Sr. Mateu Roig que l’ha interpretat malament i diu que 
es  va  equivocar  quan  va  dir  que  havia  dimitit  quan  es  va  aprovar  el  cos  de 
voluntaris, però no es va equivocar en votarho i tampoc s’equivoca avui. 

El Sr. Mateu Roig demana una qüestió d’ordre per dir que el que s’aprova avui 
és el Reglament del cos de voluntaris de Bunyola.
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El Sr. Riera afirma que votarà a favor sense ferne comptes. Pensava abstenir 
se  però  ha  estat  pensat  i  s’ha  donat  compte  que  estava  equivocant  perquè 
pensava que els bunyolins visquessin o visquessin podien tenir coses en comú, 
però veu que no és possible. Per tant, s’han de multiplicar per dos els serveis, 
prestacions, instal∙lacions, personal, etc, per tant, per què no multiplicar per dos 
el cos de protecció civil?. Tot i que no sigui molt correcte que no s’hagi resolt el 
dubte  de  la  Conselleria  d’Interior  votarà  a  favor  i  simultàneament  també 
demanar que un mateix municipi pugui tenir dos cossos de protecció civil. Diu 
que s’ha optat per un model de duplicitat. 

El Sr. Mateu Balle comenta que a la CIG  ja havien intervingut i diu que no es 
descarta que es puguin equivocar, com també es podrien haver equivocat quan 
es  va  aprovar  el  Reglament  de  protecció  civil  de  l’ELM  i  l’Ajuntament  no  va 
posar cap emperò. Amb la carta del Sr. Pol es susceptible pensar que sí que es 
possible que hi hagi dos cossos. Referent al Sr. Sabater, entén que hi ha un 
cert problema de comunicació entre entitats o persones. Ell no té problema de 
demanar  el  que  sigui  però  sembla  incongruent  que  el  batle  d’un  tot  hagi  de 
demanar al batle d’una part, i  lo mínim que ha de fer el cap es respondre per 
escrit. S’ha esperat molt de temps a que es faci l’adequació del reglament i no 
veu  que  sigui  il∙legal,  per  tant,  votaran  a  favor  haventse  pensat molt  aquest 
vot. 

El Sr. Sastre, per alusions, diu que ell està a l’ELM però el cos de protecció civil 
no  és  de  la  seva  competència.  A  pics  ha  entrat  un  fax  de  la  Sra.  Batlessa 
demanantli  els  serveis  al  cap  de  protecció  civil.  Quan  venen  les  festes  de 
Palmanyola es demana a la Sra. Batlessa i no al policia. I diu que una cosa són 
les emergències i una altra són les coses planificades. 

El Sr. Mateu Balle demana que si la Batlessa demana per escrit, es contesti per 
escrit.  Telefònicament  ell  ha  solucionat  problemes  entre  l’ELM  i Bunyola. Per 
tant, si es vol diàleg, es pot produir. 

La Sra. Munar, per al∙lusions, diu que no li han donat la paraula. 

El  Sr. Mateu Roig  demana  la  paraula  per  dues  qüestions  d’ordre.  En  primer 
lloc, vol que consti en acta la forma en la que es fa el debat. Diu que entén que 
hi ha d’haver dos torns de paraula, però diu que el torn ha de ser grup a grup, i 
si no és així ell sol∙licita  fer ús dels seus dos  torns de paraula quan els altres 
portaveus  hagin  consumit  els  seus  torns.  En  segon  lloc,  fa  referència  a 
l’element nou que ha introduït UM de sol∙licitar a la Conselleria d’Interior que un 
mateix municipi pugui tenir dos cossos de protecció civil, i demana que es facin 
dues votacions per separat. 

La Sra. Batlessa explica que el Sr. Mateu Roig demana que es deixi damunt la 
taula fins que la Conselleria d’Interior es defineixi. 

El Sr. Mateu Roig explica que demana que es deixi damunt la taula perquè amb 
la normativa vigent no es permet tenir dos cossos de protecció civil, i que no es 
dugui a aprovació fins que no es modifiqui el Reglament.
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En aquest moment, essent les 21:40 h., es du a terme un recés. 

Es reprèn la sessió a les 22:00 h. 

Es  passa  a  votació  la  proposta  del  Sr.  Mateu  Roig  de  deixar  aquest  punt 
damunt la taula: 

A favor: 5, dels Srs. Mateu Roig, Sastre, de Enrique, Batle i Sra. Munar (PP). 
En  contra:  7, de  la Sra. Batlessa, Sr.  Ibáñez  i Sr. Martorell  (EI), Srs. Negre  i 
Sabater (PSIBPSOE), Srs. Mateu Balle i Togores (PSM). 
Abstencions: 1, del Sr. Riera (UM). 

Per tant, la proposta no és aprovada. 

La  Sra.  Batlessa  diu  que  la  proposta  del  Sr.  Riera  podria  ser  contradictòria 
perquè no es sap si la Conselleria es definirà cap a un vent o cap a l’altre. 

El Sr. Mateu Roig demana una altra qüestió d’ordre per dir que s’ha demanat 
deixarho  damunt  la  taula  per  instar  a  la Conselleria  a que  la modificació  del 
Reglament contingui aquesta modificació. 

Es passa a votació si es du a votació la proposta del Sr. Riera: 

A favor: 6, dels Srs. Mateu Roig, Sastre, de Enrique, Batle i Sra. Munar (PP) i 
del Sr. Riera (UM). 
En  contra:  7, de  la Sra. Batlessa, Sr.  Ibáñez  i Sr. Martorell  (EI), Srs. Negre  i 
Sabater (PSIBPSOE), Srs. Mateu Balle i Togores (PSM). 
Abstencions: cap. 

Per tant, no es sotmet a votació la proposta del Sr. Riera. 

Es passa a votació la proposta d’aprovació del Reglament del cos de voluntaris 
de protecció civil de Bunyola: 

A  favor:  8,  de  la  Sra.  Batlessa,  Sr.  Ibáñez  i  Sr.  Martorell  (EI),  Srs.  Negre  i 
Sabater (PSIBPSOE), Srs. Mateu Balle i Togores (PSM) i del Sr. Riera (UM). 
En contra: 5, dels Srs. Mateu Roig, Sastre, de Enrique, Batle i Sra. Munar (PP). 
Abstencions: cap. 

Per tant, la proposta és aprovada. 

7.  DONAR COMPTE DE L’ESBORRANY DEL PROGRAMA DE FESTES 
DE SANT MATEU 2005 

El  Sr. Mateu  Balle  comenta  que  les  festes  comencen  una  setmana  abans al 
cap  de  setmana  de  Sant  Mateu.  S’ha  intentat  fer  un  programa  variat  per 
persones joves i majors, i totes les activitats que es fan són gratuïtes. I resta a 
disposició dels regidors per a qualsevol pregunta. 

El Sr. Sastre demana quin dia es fa el pregó de festes.
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El Sr. Mateu Balle contesta que es farà dia 15 de setembre a les 9:00h. 

8.  DONAR  COMPTE  DELS  DECRETS  DE  BATLIA  NÚMS.  25/2005  AL 
33/2005, AMBDÓS INCLOSOS. 

La  Sra.  Batlessa  dóna  compte  dels  Decrets  de  Batlia  núms.  25/2005  al 
33/2005, ambdós inclosos, còpia dels quals ha estat tramesa juntament amb la 
convocatòria de la present sessió. 

9.  MOCIONS. 

No se’n formulen. 

10.  PRECS I PREGUNTES. 

El  Sr.  Riera  prega  que  la  Conselleria  d’Interior  contempli  més  d’un  cos  de 
protecció civil dins el municipi. I manifestar que el municipi té una realitat única 
dins l’àmbit de les Illes Balears. 

El Sr. Sabater s’adhereix a la proposta d’UM fent referència a l’informe jurídic. 

El Sr. Mateu Roig es suma al prec del Sr. Riera. 

El  Sr.  Sastre  pregunta,  en  relació  al  Decret  de  Batlia  número  32,  quin  tipus 
d’operari es convoca? 

La Sra. Batlessa respon que es tracta d’un operari de manteniment. 

En aquest moment, essent  les 22:20 hores,  la Sra. Batlessa aixeca la sessió, 
de la qual s’estén la present acta i jo com a Secretària, en don fe. 

Bunyola, 5 de setembre de 2005 

La Batlessa,  La Secretària, 

Maria Cabot Payeras  Maria del Mar Gual Bigas


